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SANTA MARINA-GANGUREN 2014,
Lezamako mendi pubLikoen kudeaketa 
pLanari buruzko hainbat errefLexio...

oraintxe bertan indarrean dagoen 
pLana, Lezamako udaLak eta foru 
aLdundiak onartuta (biak eaJ-pnVko 
gobernuarekin), 2015-2019 epeari 
dagokio, eta hurrengo pLana 2020-
2024 epean zehar gauzatuko da. beraz, 
momentu egokia iruditzen zaigu 
indarrean dagoena aztertzeko eta 
hurrengoari begira aportazio batzuk 
egiteko.

eta nori dagokio guztiaren kudeaketa? 
hartu diren erabakiak eta hartuko 
direnak? batetik, kudatzeaLari, hau 
da bizkaiko foru aLdundiaren baso 
zerbitzuari, eta bestetik, mendiaren 
Jabeari, hau da Lezamako udaLari. 
gainera azken horrek Lehentasunak ere 
zehaztu behar ditu.

El pRóxIMo Año 2019, Vence eL  acuerdo entre 
eL ayuntamiento de Lezama y La diputación para La gestión  de 
Los bosques  de propiedad municipaL en eL monte ganguren. 
eL  pLan  que deberán acordar para eL periodo 2020-2024 abre La 
oportunidad para un más que necesario cambio de Los criterios 
en La gestión forestaL .

www.Lezamabizirik.eus  //  Lezamabizirik@Lezamabizirik.com  urriak 2018



www.Lezamabizirik.eus  //  Lezamabizirik@Lezamabizirik.com  

zabaLera eta 
erabiLera
Santa Marina-Ganguren mendi 
publikoak 213,88 ha ditu, eta 
txostenean 1.2.3.2 atalean 
esaten duen arabera “ La 
vegetación potencial – hau da 
giza jarduerarik gabe nolakoa 
izango zen – del monte sería, 
según el mapa de series de 
vegetación disponible, de 
“Marojal”, en la zona de la 
cumbre, y “Robledal acidófilo y 
robledal bosque mixto atlántico, 
en la mayor parte del monte. 
En la actualidad la presencia 
de esta vegetación, sobre todo 
en forma de bosque atlántico 
mixto, ha sido recluida a 
determinadas zonas, donde las 
plantaciones forestales no han 
tenido un buen desarrollo.”
Beraz, aldapa handiko edo 
handiegiko tokietan izan ezik, 

beste guztietan kudeaketa 
planen borroka mitikoaren 
helburua izan da zeuden 
hariztiak eta sor daitezkeenak 
kentzea helburu produktiboak 
lehenetsita. Halako borroka 
sutsua pinu eta eukaliptoen 
alde zeinek bultzatu du? 
Lezamako Udal gobernuak eta 
Diputazioko baso zerbitzuak.

proposamen 
orokorra
Kudeaketa plan horren gida 
lerroak dira:

1- Erabilera produktiboa. 
149,58 ha. Batez ere ez badira 
lursail aldapatsuegiak, lurzoru 
oso pobreak, haitzekin.. eta 
gainera makineriarako sarbide 
egokiak badituzte. Zatirik 
handiena.

2- Kontserbaziorako erabilera. 
40,74 ha. Horietan erabiliko 
diren irzpideak kontrakoak 
izango dira. Batez ere lursail 
aldapatsuegiak, lurzoru oso 
pobreak, haitzekin… badira eta 
gainera makineriarako sarbide 
desegokiak badituzte.

3- Produkzio eta 
kontserbaziorako. 10,46 
ha. Aurreko bien artekoen 
ezaugarrien nahasketa bat 
dutenak dira. Bertan plantazio 
mistoak daude.

4- Ganadurako. 6,15 ha. Batez 
ere zuhaitzik gabeko guneetan. 
Hala ere azpimarratzen da 
euren erabilera “forestal” izaten 
jarraitzen duela.

5- Infraestrukturak. 6,94 ha.

El plAN AcTUAl, 
firmado eL año 2014,  a 
pesar de reconocer que  
“La Vegetación potenciaL 
sería de  maroJaL y 
robLedaL en La mayor 
parte deL monte”   sigue 
reserVando  practicamente 
La totaLidad de Las Laderas 
gestionabLes a Los pinos 
y eucaLiptos (149,58 ha 
pinares - eucaLiptaLes /  y 
sóLo 40,74 ha  a Las especies 
de “conserVación”).
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DISTRIBUCIÓN DEL PINO 
RADIATA Y LOS MONTES 
PÚBLICOS DE LEZAMA



aukeratutako 
espezieak
Kontuan hartuta 2014ko egoera 
eta aurrera begira:
-Pino marítimo –Pinus pinaster- 
61,63 ha
-Pino radiata –Pinus radiata- 
45,90 ha
-Eukaliptoak –batez ere 
Eucalyptus globulus- 30 ha
-Beste espezie batzuk
Orokorrean planteatzen da 
Pino maritimo moztu ondoren 
Pino radiata eta Douglas izeia 
landatzea lursail onenetan eta 
bertako frondosak –hosto zabalak- 
tokirik txarrenetan.

2.1.10 atalean esaten du 
badaudela 42 ha Pino maritimoz 

osatuta mozteko adina gaindituta 
dutenak eta moztu egin beharko 
zirenak, baina kontuan hartu 
behar direla sektoreak dituen 
zailtasunak – Azken hori 2.2 
puntuan jasota-.

Landatzeko 
estrategia
1.2.2.2 puntuan ongarri kimikoak 
lurzoru pobreenetan erabiltzeko 
gomendioa edo beharra argitu 
ondoren, eukaliptoak landatzeko 
erabil daitezkeen produktuen 
zerrenda egiten da:
-Glifosato (Roundup): herbizida 
ez selektiboa. 3-5 litro/ha.
-Surfaktante. Glifosatoarekin 
batera. Penetrabilitateaa 

handitzeko.
-Preemergente. Adibidez 
Simazina 90 1-2 kg/ha. Aurreko 
herbizida erabili ondoren 
erabiltzen da, ez daitezen 
bedarrak edo haritzak hazi.
-Gramizida: Adibidez Galant-Plus 
2-3 litro/ha.
-Hosto zabal edo frondosen 
kontra, batez ere Lontrel 3A, 0,5-
0,7 litro/ha.

Zer esan halako panorama 
irakurri ondoren?. Helburua 
argi dago: eukaliptoa bai, 
haritzarik ez. Landareaz soiltzeak 
sekulako higadura sortzen du. 
Eta zertarako? Eukaliptoak 
landatzeko, lurzorua galtzeko, 
lurra eta ura kutsatzeko… Dena 
paper enpresei saltzeko.

El plAN EN vIGoR no 
expLica que se hará en Las próximas  
décadas  tras La taLa de Las  37 has de 
eucaLipto. hay que recordar  que  La 
simpLe taLa, sin sacar La raiz,  proVoca 
su reproducción hasta 5 o 6 Veces 
durante  100 años.
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eukaLiptoak 
mozteko 
pLangintza
Datorren hamarkadan 
aurreikusten da 22,46 ha moztea 
-10etik eta 27 urtekoak-. Horiei 
gehitu beharko zaizkie beste 
14,75 ha, 2014an urte bete zuten 
eukaliptoz osatuta.

Eta zer gertatzen da moztutako 
eukaliptoekin? Berriro ere hazi 
egingo direla. Behin eta berriro, 
5 edo 6 bider. Beraz, eukalipto 
horiek datozen 100 urtetan 
etengabe berpiztu eta berriztuko 
dira, ez bada sustraietatik 
ateratzen direla. Eta zeinek 

ordainduko du gasto hori? Nola 
geratuko da mendia ordurako? 
Zer landatu ahal izango dute 
eukaliptoaren ordez?

erosioa edo 
higadura
1.2.2.4 “Durante el trabajo de 
campo del inventario no se 
detectaron zonas con evidencias 
erosivas ni desprendimientos”.
Dirudienez behaketa egin da 
azalera guztia begetazioz ondo 
babestuta egongo balitz bezala. 
Baina behaketa egingo balitz 
hainbeste herbizida, gramizida, 
hosto zabalakoen kontrakoak… 

erabili ondoren? Lurraren azala 
babesik gabe geratzen da eta 
orduan erosio kalteak oso larriak 
izaten dira.

Gauza bera gertatzen da 
zuhaitzak mozten dituztenean. 
Matarrasa sistema erabiltzen 
da – ez da zuhaitzik geratzen-, 
makineria astunak dena zapaltzen 
du, lurzorua birrinduta geratzen 
da eta higaduraren ondorioak 
ikaragarriak dira: euriak lurra 
eramaten du frenorik gabe, 
gaineko azala desagertu egiten 
da, dena arrakalatuta ikusten da… 
Kalteak oso nabariak eta larriak 
izaten dira.

lA UTIlIzAcIóN MASIvA 
de herbicidas, gramicidas  y germicidas, La 
utiLización de sistemas como La matarrasa, La 
apertura de pistas ,La  utiLización de maquinaria 
pesada en cuaLquier época deL año, etc., degradan 
y debiLitan La superficie exponiéndoLa a La 
erosión, eL pLan, en su punto 1.2.2.4, afirma que no 
se detectan  zonas erosionadas. un simpLe paseo 
por estas zonas  basta para comprobar que es 
faLso.
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HAy qUE EMpEzAR A coNTEMplAR 
cRITERIoS dIfERENTES dE loS 
UTIlIzAdoS HASTA AHoRA: 

STop Al EUcAlIpTo,  ni una pLanta nueVa más; mayor   
Limitación y  controL en eL uso de herbicidas;  progresiVa sustitución de 
Los monocuLtiVos de Los actuaLes  pinos (que han empezado a pagar caro 
esta práctica) y eucaLiptos, diVersificando hacia  otras especies; Limpieza 
de Los restos contaminantes  acumuLados en errekatxu  para posibiLitar 
su uso y disfrute por Lxs Vecinxs; Limitación a La construcción de nueVas 
pistas  y a su utiLización estacionaL; prohibición  de La maquinaria pesada  
en Las Labores forestaLes...

ingresoak. 
diru-sarrerak
1.4.1 puntuan aztertu egiten da 
azken hamarkadan ingresatu den 
dirua: 135.218,67 €.
Diru-sarreren 56/2015 Foru 
dekretuaren arabera ingresoen 
%24 Hobekuntza Fondoarentzat 
izan behar dira. Horretaz gain 
beste lan asko ere ordaindu 
behar dira: landaketak, 
ongarri kimikoak, herbizidak, 
desbrozatzea, tratamentuak 
gaixotasunak zabaltzen badira…
Benetan Udalak irabazten duenak 
auskalo zenbat den.

pistak
“Debido a la alta densidad de 
pistas y a la accesibilidad al 
monte, se limitará realizar nuevas 
pistas, salvo en el caso que se 
considere técnicamente necesario”
Ez da txiste bat. 2.1.9 puntuan 
jasota dago.
Beste txiste on bat. Egin den 
azterketaren arabera, 1.5.1 
puntuan esaten du. “Las pistas 
secundarias son normalmente de 
tierra… Son también transitables 
durante todo el año”
Horren arabera ez dago inongo 
arazorik makineria, kamioiak… 
sartzeko pista guztietan edozein 
garaitan, mozteko baimenak 
emateko urtarrilean eta otsailean 
–oraintxe bertan ere bai-.
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lA coNSERvAcIóN y MEjoRA 
de Los bosques púbLicos de propiedad municipaL es una 
responsabiLidad deL ayuntamiento. La gestión deLegada  desde 
decenios atrás  a L serVicio de montes de diputación  nos ha 
deJado unos montes púbLicos  ocupados por monocuLtiVos de 
pino y eucaLipto, y con una importante degradación. se abre La  
oportunidad, y La necesidad, de cambiar de estrategia.

txostenaren 
hutsuneak
Batzuk komentatuta daude: 
erosiorik ez ikustea, zer egin 
eukaliptoarekin jakinda behin 
eta berriro hasten dela, toki 
onenetan eukalipto eta pinua 
sartzea, balantze ekonomiko 
zalantzazkoa, pistei buruzko 
“azterketa”… baina badira beste 
batzuk aipatzen ez dinenak 
eta lehen lerroan agertu behar 
direnak.

1- Plater tiroaren eremua 
erabiltzea aisialdirako. Baina 
aipatu gabe zatirik handiena 
lur eta produktu toxikoz beteta 
dagoela, behin baino gehiagotan 
salatu genuen moduan.

2- Panpa bedarraren -Cortaderia 
seollana- inbasioaren aurrean 
hartu beharreko neurriak eta 
aurrekonturik ez egotea.

3- Eukalipto bakar bat g
ehiago ez landatzea. STOP 
eukalipto.

4- Zehaztea zer egingo den 
eukaliptoa lehen aldiz moztu 
ondoren lur sail horietan. Eta 
bigarrenez? Noiz arte?

5- Baso lanak makineria 
astunarekin ezin dira egin urteko 
sasoi guztietan, kontrakoa esatea 
gezur galanta da.

6- Aisialdirako ibilbide 
proposamena 2,6 kilometro baino 

ez izatea, 30km pistak direnean.

txostena 
berrikustea
Txosten berria irizpide 
ezberdinekin abian jarri behar 
da. Badira beste enpresa eta 
elkarte batzuk baso-kudeaketaz 
arduratzen direnak eta paper 
fabriken mende ez dagoenak. 
Udalak eta batez be udal 
gobernuak dauka horren ardura. 
Nolako basoak, nolako ingurua 
nahi dugun bere esku dago. 
Berak erabaki du udal lurrak, lur 
publikoak, pinuz eta eukaliptoz 
josita egotea. Bada eredu hori 
baztertzeko garaia!.
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AyUNTAMIENTo dE lEzAMA: 
no nos fumigues ni a nosotros ni a nuestros 
bosques. cambia La gestión forestaL.

La consejera Arantxa Tapia, junto con 
los tres diputados forales de la CAV, 
acaban de anunciar que procederán a 
ordenar la fumigación aérea con óxido 
cuproso de las más de 41.000 Ha de 
pinares afectadas en la Comunidad 
autónoma por las enfermedades 
causadas por los hongos, conocidas 
como bandas roja y marrón.

Es decir, en vez de enfrentarse de una 
vez por todas con el grave problema 
económico y medioambiental 
generado por las macro plantaciones 
de una sola especie, en este caso el 
Pinus radiata, precisamente por la 
errónea política forestal impulsada 
desde las administraciones vascas, 
responden con la orden de fumigación 
aérea con óxido cuproso, lo que 
supone un atentado contra el medio 
ambiente, agrediendo masivamente 
nuestros montes, fauna y ríos. 
El óxido de cobre es un biocida 
de espectro general y, según el 
Reglamento REACH (UE) 2015/830, 
es tóxica para los organismos 
acuáticos y supone un peligro agudo y 
crónico para el medio ambiente.

La fumigación, además, es una 
práctica prohibida en la UE, 
que declara ilegal la fumigación 
aérea en la Directiva 2009/128/
CE ,ya que puede causar efectos 
negativos significativos en la salud 
humana y en el Medio Ambiente. 
La normativa española también 
prohíbe la fumigación aérea, pero el 
Ministerio de Medio Ambiente realiza 
“autorizaciones excepcionales” en 
base a circunstancias especiales... que 
en la práctica a menudo convierte 
en rutinarias. Estas autorizaciones 
especiales se convierten en 
sistemáticas como bien conocen 
muchas Comunidades Autónomas 
que recurren frecuentemente a 
esta práctica y en especial la CAV 
que está a la cabeza en el número 
de peticiones. Al parecer las 
administraciones vascongadas, como 

ya han hecho antes, van a aprovechar 
esta tolerancia del Gobierno Central 
y ya han solicitado su “autorización 
especial” para regalarnos esta lluvia 
indiscriminada de plaguicida, que 
según anuncian realizarán en la 
primavera de 2019.

Una vez más nuestros montes, 
rios, huertos, jardines, casas y 
nosotrxs mismxs amenazados de 
ser envenenadxs, para favorecer 
los intereses del lobby maderero, y 
de los productores - vendedores de 
plaguicidas. Y, una vez más, no se 
afronta la raiz del problema de los 
macro monocultivos de pino exótico 
y eucalipto que pasa, sin duda, por 
planificar una gestión forestal basada 
en la biodiversidad de especies y la 
protección y potenciación del bosque 
autóctono.

Lezama tiene muchas Has de pino 
radiata, sobre todo en las laderas del 
monte Ganguren y Gaztelumendi. 
En el monte Ganguren todo el area 
ocupada por el pino radiata es monte 
público de propiedad municipal . Esto 
convierte, no sólo nuestros bosques, 
sino también nuestros ríos, fauna, 
terrenos, casas y personas en diana de 
esta peligrosa práctica.

No estamos de acuerdo. Tenemos 
derecho a pedir que nuestro 
ayuntamiento se ponga en primera 
fila para defender su territorio, su 
medio ambiente y su población. 
En consecuencia creemos que el 
Ayuntamiento no debe autorizar a 
que este tratamiento ilegal se aplique 
sobre los bosques públicos de su 
propiedad.
 
Además ,en las próximas semanas, 
Lezama Bizirik, hará una propuesta 
a los dos partidos que componen el 
pleno para que se pongan en debate 
los criterios en los que basar la futura 
política forestal a aplicar en los 
bosques públicos del municipio 

 de Lezama, en base al Convenio que 
ayuntamiento y Diputación deberán 
renovar el próximo año.

No queremos que nos fumiguen con 
veneno. Al contrario, para evitar 
problemas como el que ahora aparece 
con el pino radiata, queremos que se 
corrija a futuro esta política forestal 
acudiendo a la biodiversidad y el 
impulso del bosque autóctono.

¡NO A LA FUMIGACIÓN 
INDISCRIMINADA!
¡NO A LOS MACRO 
MONOCULTIVOS DE PINO Y 
EUCALIPTO!
¡SI A LA BIODIVERSIDAD Y SI 
AL BOSQUE AUTÓCTONO!
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